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سال بیست ویکم      شماره ۵۱۱۳ فن زیفن زی

اگر از هرکدام از ما بپرســند از چه سنی شــروع به یادگیری زبان انگلیسی کردید، حتما بسیاری از 
ما می گوییم از «کودکی»، اما شــاید هم اکنون حس کنیم هنوز به آن ســطح از زبان که می خواهیم 
نرســیده ایم و الان هم که بزرگ شــده و مشغول کار هستیم، وقت کافی هم برای کلاس رفتن نداریم. 
راه حل این مشکل استفاده از اپلیکیشــن های خوب و کاربردی زبان و کمی پشتکار است. در فن ویک 
این هفته اپلیکیشــن فارسی «لرنیت» را معرفی می کنیم که از اســتاندارد CEFR برای آموزش زبان 
الگوبرداری کرده است. CEFR معیاری استاندارد برای شناخت سطح موفقیت افراد در یادگیری یک 

زبان خارجی است.
برای اســتفاده از این اپلیکیشن، ابتدا باید سطح زبان خود را با یک آزمون تعیین کنید. برای تعیین 
سطح در سه حوزه واژگان، گرامر و درک شنیداری از شما سؤالاتی می شود. پس از اینکه آزمون تکمیل 

شد، سطح شما تعیین می شود و می توانید درس های مربوط به سطح زبان خود را آغاز کنید.
برای شــروع آموزش در صفحه اصلی از بالای صفحه سطح خود را مشخص کنید. هر سطح ۲۰ 

درس دارد. هر درس شامل مکالمه، گرامر، واژگان، داستان، گفتار، شنیدار و مرور واژگان است. هرکدام 
از بخش ها را که انتخاب کنید، اول به شما آموزش داده می شود و پس از تکمیل آموزش، تمرین هایی 
برای شما در نظر گرفته شده است. در لرنیت آموزش گرامر و کلمات زبان جدید به فارسی توضیح داده 
شده است. پس از پایان ۲۰ درس، شما آزمون نهایی می دهید و سپس می توانید به سطح بعدی بروید.
اگر طی مســیر یادگیری زبان با مشــکلی برخورد کردید، می توانید از استاد راهنما سؤالات خود را 
بپرسید. البته در ابتدا شــما می توانید نگاهی به بخش سؤالات متداول بیندازید و اگر سؤال شما بین 
آن ســؤالات نبود، آن وقت از اســتاد راهنما مشاوره بگیرید. برای استفاده از این قسمت هم ابتدا باید 
اشتراک خریداری کنید. شما همچنین می توانید «یادآور مطالعه روزانه» را انتخاب و ساعتی را تعیین 
کنید تا هر روز به شما استفاده از این اپلیکیشن یادآوری شود. اپلیکیشن «لرنیت» هم جعبه لایتنر دارد 
که شــما می توانید واژگانی که یاد می گیرید در این جعبه قرار دهید تا هر روز کارت ها را مرور کنید و 
واژگان را به درســتی به خاطر بسپارید. یکی از بخش های جالب لرنیت، «کوئیز» است. در این قسمت 
شما با یک فرد دیگر می توانید رقابت کنید. یعنی هفت سؤال به طور هم زمان برای شما و رقیب تان 
نمایش داده می شــود و فردی که بتواند به سؤالات بیشتری در زمان کمتری پاسخ دهد، برنده رقابت 

می شود و امتیاز کسب می کند.

فن بیز

اصولی زبان بیاموز

دریچه ای رو به آینده
هوش مصنوعی؛ 

پیشران تحول کسب و کارها
هم زمان با دومین روز از نوزدهمین 
دوره جشــنواره ملی فن آفرینی شیخ 
بهایی در اصفهــان، رویداد دریچه رو 
به آینــده در تالار آیینه مهمانســرای 
عباســی ( قدیمی ترین هتل ایران) این 

شهر برگزار شد.
در رویداد دریچه ای رو به آینده که 
با تمرکز چشــم اندازهای نوین فناوری 
رئیس  برگزار می شد، مصطفی مافی، 
پارک فنــاوری اطلاعــات و ارتباطات 
زیســت بوم  فعــالان  از  تعــدادی  و 
فنــاوری از سراســر کشــور، در طول 
برنامه ای دو قســمتی، عــلاوه بر ارائه 
درباره موضوعاتی  نظرات خود  نقطه 
ماشــین  مصنوعی،  هــوش  همچون 
لرنینــگ، محصــولات فناوری محور و 
همچیــن تفاوت فنــاوری و محصول 
بررســی  به  فناوری محور،  فرایندهای 
هــوش  فرصت هــای  و  چالش هــا 
پارادایم ها  تغییر  چگونگی  مصنوعی، 
و فرایندهای صنعــت با حضور AI و 
همچنین هوش مصنوعــی به عنوان 
موتور محرک نوآوری در کســب وکار، 

پرداختند.
ابتــدا مصطفی  ایــن رویــداد،  در 
مافی، رئیس پارک فنــاوری اطلاعات 
بــر  تأکیــد  بــا  ارتباطــات کشــور،  و 
ضرورت ظرفیت ســازی کیفی و کمی 
بــرای اتصال زیســت بوم فنــاوری در 
و  بــه یکدیگر  اســتان های مختلــف 
شــکل دادن زنجیــره به هم پیوســته 
اکوسیســتم فناوری در کشور به چند 
ناحیــه نــوآوری کشــور -از جملــه 
ناحیه نــوآوری فضایی، ناحیه نوآوری 
فولاد شــهر و مرکز نــوآوری البرز- از 
اختصاص زمین برای ســاخت ناحیه 

نوآوری مازندران خبر داد.

مافی با تأکید بر ضرورت تســهیل 
ورود شــرکت های فــن آور و فعــالان 
زیست بوم به بازارهای جهانی با کمک 
به فعالان اکوسیستم برای تبدیل شدن 
به شــرکت های لنگر (نهادهایی که از 
نظر ساختاری به ثبات اولیه در مرحله 
تولیــد رســیده اند و در تــلاش برای 
دســتیابی به توســعه پایدار هستند) 
بر تلاش مجمــوع وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعــات (ICT) و همچنین 
پارک فنــاوری اطلاعــات و ارتباطات 
بــرای توســعه بازارهــای تخصصی 
و ارتقــای مهــارت هــای شــغلی-
 تجاری و بازاریابی فعــالان این حوزه

 تأکید کرد.
در ایــن رویــداد همچنیــن آقایان 
مهــدی قیصری، عضــو هیئت علمی 
دانشــگاه صنعتی اصفهــان و رئیس 
پایدار  دانش بنیان  هیئت مدیره شرکت 
کشــت هــوش خاورمیانه، طــراح و 
هوشــمند  آبیاری  فناوری  تولیدکننده 
بخش کشــاورزی بر ضــرورت آبیاری 
نوین اراضی کشوری و مزایای استفاده 
از هوش مصنوعی در مراحل مختلف 
کشــاورزی از جمله آبیاری هوشمند و 
فرایندهای کاشــت، داشت و برداشت 

تأکید کرد.
همچنین اشکان گرامی، مدیرعامل 
رایانش  فرتــاک  دانش بنیان  شــرکت 
ابری شــریف که با نام تجاری لکسیت 
فعالیــت می کنــد نیز در ایــن رویداد 
بــه معرفــی محصولات خــود برای 
هوشــمند  خانــه  و  هوشمند ســازی 
لکســیت به عنــوان پلتفرمــی برای 

هوشمندسازی ایرانی پرداخت.
در ادامه محمدرضا شــیخ بهایی، 
مدیرعامل شرکت توســعه آواتاج در 
شــهرک علمی تحقیقاتی اصفهان و 
رئیس هیئت مدیره شرکت دانش بنیان 
پویا فراز، بــه معرفی نرم افزار پردازش 
و  او  توســط  طراحی شــده   داده 
 User Map همکارانش تحــت عنوان
پرداخــت که به گفتــه او، می تواند با 
داده کاوی، پردازش و ارائه دیتای مورد 
نیاز مدیــران در ســطوح مختلف به 
صورت داشبورد، شــناخت دست اول 
و قابــل اندازه گیــری از جامعه هدف، 
کالاها و خدمات مورد نیاز آن جامعه 

را بالا ببرد.

متخلف انتشار ۴۱ هزار آگهی تکراری در دیوار محکوم شد:
پرداخت خسارت یک  میلیارد و ۶۰۰ میلیونی 

به کاربران دیوار
دیوار با طرح شــکایت و پیگیری قضائی، فرد متخلفــی را که از طریق یک 
نقص فنی ۴۱ هزار آگهی تکراری منتشر کرده بود، به پرداخت یک میلیارد و 
۶۰۰ میلیون تومان خسارت به نفع کاربران زیان دیده  وادار کرد. آذر سال گذشته دیوار 
خبر داد  در راستای حفاظت از حقوق کاربران خود، از فردی که با سوءاستفاده از یک 
باگ نرم افزاری، ۴۱ هزار آگهی تکراری منتشر کرده بود، شکایت کرده است. به گفته 
دیوار، اقدامات غیرمجاز این کاربر که در فاصله بهمن ۱۴۰۲ تا فروردین ۱۴۰۳ انجام 
شد، برخلاف قوانین استفاده از دیوار بوده و معادل ۱۷ میلیارد ریال به کاربران  آنها 
خسارت وارد کرده بود. اشکان آرمندهی، مدیرعامل دیوار، در این باره گفت: «پس از 
شناســایی مشکل، تیم فنی دیوار به سرعت نســبت به رفع آن اقدام کرد. در ادامه، 
واحد حقوقی دیوار با هدف دفاع از حقوق کاربران آســیب دیده، شــکایتی را علیه 
شــخص متخلف مطرح و از طریق مراجع قضائی پیگیری کرد. پس از طی فرایند 
حقوقی و اعتراف و پذیرش این فرد نسبت به تخلف خود، توافق شد برای دریافت 
رضایت، مبلغ یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان به عنوان جبران خســارت پرداخت 
شود. دیوار مبلغ خسارت را به طور کامل میان کاربران زیان دیده از این تخلف توزیع 
می کند». بر این اســاس، هزینه هــای کاربرانی که در این بازه بــرای درج یا ارتقای 
آگهی هــای خود در این دســته مبالغــی پرداخت کرده  بودند، بر اســاس نرخ روز 
محاسبه و به حساب شــان واریز خواهد شــد. مجموع این پرداخت ها حدود ۸۰۰ 
میلیون تومان می شــود. برای کاربرانی که در همین بازه در این دسته آگهی رایگان 
ثبت کرده  بودند و به دلیل این اختلال از بازدهی مناســب محروم شــدند نیز مبلغ 
ثابت ۳۵ هزار تومان به ازای هر آگهی رایگان در نظر گرفته شــده و به حساب شان 
واریز می شــود. مجموع این پرداخت ها نیز بالــغ بر ۸۰۰ میلیون تومان خواهد بود. 
براســاس اعلام دیوار، فرایند پرداخت این مبالغ آغاز شده و اطلاع رسانی به کاربران 
مشمول، از طریق پیامک و پیام های داخل اپلیکیشن در حال انجام است. در صورت 
وجــود هرگونه ســؤال در این زمینه، کاربــران می توانند از طریق راه های رســمی 
پشــتیبانی دیوار پیگیری کنند.  دیوار ضمــن عذرخواهی بابت بروز این نقص فنی و 
اختلال ایجادشــده، خود را متعهد می داند با تقویت مستمر زیرساخت های فنی و 
افزایش تمهیدات امنیتی، از تکرار چنیــن رخدادهایی جلوگیری کرده و در صورت 
وقوع هرگونه تخلف و سوءاستفاده  منجر به تضییع حقوق کاربران  نیز موضوع را با 

جدیت از طریق مسیرهای حقوقی و قضائی پیگیری کند.

گزارش رگولاتوری نشان می دهد 
ایرانسل از توسعه 5G دست کشیده است

فصلنامه آماری رگولاتوری مربوط به زمستان ۱۴۰۳ نشان می دهد توسعه 
شبکه ارتباطی کشــور با آهنگ کندی پیش می رود و آمار و ارقام در زمینه 
تعداد کاربران تلفن همراه، ثابت، ضریب نفود اینترنت ثابت و ســیار، چندان رشد 
چشمگیری نداشته و ارقام در این زمینه فقط یک یا دو عدد بالا و پایین شده اند. در 
حالــی که یکــی از برنامه هــای وزارت ارتباطات تشــویق اپراتورها به گســترش 
سایت های نسل پنجم موبایل است، ایرانسل در سال ۱۴۰۳ هیچ توسعه ای در این 
بخش نداشته و همراه اول پیشتاز در این بازار است. از سوی دیگر، در شرایطی که 
وزارت ارتباطات همچون دوره های گذشته از توسعه اینترنت در بخش ثابت خبر 
می دهد، بــاز هم برنامه اصلی بــرای جبران عقب ماندگــی در این بخش، یعنی 
توســعه فیبر نوری، بدون تغییر یا رشــدی در ســال ۱۴۰۳ به پایان رســیده است. 
همچنین در حالی که در دنیا دسترسی به سرعت های بیش از ۸۰ تا ۱۰۰ کیلوبیت  
بر ثانیه ای در اینترنت ثابت می شود، از حدود ۱۱ میلیون کاربر اینترنت ثابت ایرانی 
فقط چهار میلیون نفر به  سرعت بین ۱۰ تا ۲۰ کیلوبیت بر ثانیه دسترسی دارند و زیر 
یک میلیون نفر ســرعت اینترنت ثابتشــان بین ۲۰ تا ۳۰ کیلوبیت بر ثانیه است. از 
سوی دیگر بیش از سه میلیون نفر هم به سرعت دو تا ۱۰ کیلوبیتی دسترسی دارند 
و نزدیک به ۵۰۰ هزار نفر هنوز سرعتشــان به ۲۵۶ تا دو کیلوبیت بر ثانیه می رسد. 
بــه گزارش «فــن زی»، طبق گزارش فصلی ســازمان تنظیم مقــررات و ارتباطات 
رادیویی در بازه زمســتان سال ۱۴۰۳، مشترکان تلفن همراه در زمستان این سال به 
۱۶۲ میلیون و ۹۸۵ هزار و ۵۲۱ نفر رســیده و نسبت به زمستان ۱۴۰۲، ۶.۷۰ درصد 
رشد داشته است. ضریب نفود در این بخش هم در زمستان سال گذشته نسبت به 
سال قبل تر خود ۵.۹۱ درصد رشد داشته است؛ یعنی ضریب نفوذ تلفن همراه در 
زمستان ۱۴۰۲ از ۱۷۹.۰۲ درصد به ۱۸۹.۶۰ درصد رسیده است. همچنین مشترکان 
اینترنت همراه نیز در زمستان سال گذشته نسبت به زمستان سال ۱۴۰۲، ۶.۶۱ درصد 
رشــد نشان داده است. به این ترتیب مشترکان اینترنت همراه که در زمستان ۱۴۰۲ 
بیش از ۱۱۲ میلیون مشترک بوده اند، زمستان سال گذشته به ۱۲۰ میلیون و ۹۵ هزارو 
۵۳۱ مشترک رسیده اند. همچنین ضریب نفوذ در بخش اینترنت سیار هم از ۱۳۲.۰۱ 
با ۵.۸۳ درصد رشــد به ۱۳۹.۷۱ درصد رسیده است. همچون گزارش های پیشین، 
باز هم در بخش اینترنت ثابت کشور با رشد قابل توجهی روبه رو نبوده است. تعداد 
مشترکان اینترنت ثابت در زمستان سال گذشته برابر با ۱۱ میلیون و ۱۶۳ هزار و ۶۸۰ 
مشترک بوده که نسبت به زمستان قبل تر خود فقط ۱.۰۴ درصد رشد کرده است. به 
همین ترتیــب ضریب نفود اینترنت ثابت هم چندان چشــمگیر نبوده و از ۱۲.۹۵ 
درصد در زمســتان ۱۴۰۲ با ۰.۲۹ درصد رشــد به ۱۲.۹۹ درصد رسیده است. مانند 
گزارش فصل سوم سال ۱۴۰۳، باز هم آمارهای گزارش فصلی رگولاتوری مشخص 
کرده تعداد خانوارهای تحت پوشش فیبر نوری در فصل زمستان نسبت به فصل 
بهار، تابســتان و پاییز هیچ تفاوتی نداشــته اســت؛ یعنی تعداد خانوارهای تحت 
پوشش فیبر نوری از ابتدای ۱۴۰۳ تا انتهای آن روی عدد هشت میلیون و ۶۹ هزار و 
۵۶۵ خانوار مانده است. در بخش تکنولوژی مورد استفاده در حوزه اینترنت ثابت 
هم همچنان ۶۹ درصد کاربران با تکنولوژی ADSL از اینترنت استفاده می کنند و با 
وجود برنامه های دولت گذشته و فعلی برای گسترش تکنولوژی فیبر نوری سهم 
این تکنولوژی در بین کاربران به پنج درصد می رســد. همچنین تعداد اشتراک های 
اینترنت ثابت به تفکیک سرعت نیز نشان از وضعیت وخیم میزان سرعت اینترنت 
ثابت در کشور دارد. از حدود ۱۱ میلیون کاربر اینترنت ثابت فقط چهار میلیون نفر 
به ســرعت بین ۱۰ تا ۲۰ کیلوبیت بر ثانیه دسترســی دارنــد و زیر یک میلیون نفر 
سرعت اینترنت ثابتشان بین ۲۰ تا ۳۰ کیلوبیت بر ثانیه است. از سوی دیگر بیش از 
ســه میلیون نفر هم به سرعت دو تا ۱۰ کیلوبیتی دسترسی دارند و نزدیک به ۵۰۰ 
هزار نفر هنوز سرعتشــان به ۲۵۶ تا دو کیلوبیت برثانیه می رســد. کاربران در بازار 
تکنولوژی اینترنت ســیار هم ۹۵ درصد بازار در اختیار تکنولوژی 4G اســت و پنج 
درصــد باقی  مانده از اینترنت 3G اســتفاده می کننــد. در این گــزارش هم مانند 
گزارش های پیشــین آماری در مورد اســتفاده کاربران موبایل از اینترنت 5G آورده 
نشــده است. بیشتر بازار مشترکان اینترنت همراه هم با ۵۴ درصد در اختیار همراه 
اول است و ایرانسل بدون تغییر ۴۲ درصد این بازار را در اختیار دارد. همچنین رایتل 
که به عنوان اپراتوری در حوزه دیتا شــناخته می شود، فقط چهار درصد این بازار را 
در اختیار دارد. بررســی آمارهای گزارش فصل زمســتان سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی در بخش «تعداد ســایت های 5G فعال در ایران» نشان می دهد 
که همراه اول در مســیر توســعه قرار دارد و اکنون پرچم دار توسعه 5G در کشور 
اســت. در این بین ایرانسل دست از توسعه در این بخش کشیده و رایتل هم هیچ 
 5G 5 را نینداخته است. براین اساس تعداد سایت های فعالG سایت فعالی برای
همراه اول از ۱۱۷۵ در پاییز به ۱۲۱۵ در پایان زمســتان ۱۴۰۳ رسیده است. از طرف 
دیگر طبق این داده ها تعداد سایت های فعال 5G ایرانسل در پاییز و زمستان ۱۴۰۳ 
هیچ گونه تغییری نداشته و روی عدد ۱۱۵۳ مانده است. به نظر می رسد عدم تمایل 
و توقف توســعه در شــبکه همراه، وزارت ارتباطات دولت چهاردهم را که شعار 
توســعه ارتباطی می دهد را از هدف تبدیل شــدن ایران به حلقــه اتصال اقتصاد 

دیجیتال منطقه دور نگه می دارد.

مجلس در حال بررسی لایحه ای است که در صورت تصویب 
باعث می شــود تاکسی های اینترنتی از شهرداری به عنوان رقیب 
خود مجوز فعالیت دریافت کنند. تاکسی های اینترنتی در نامه ای 
به اتاق اصناف ایران نســبت به این تصمیم هشــدار داده  و اعلام 
کرده اند  تصویب نهایی این لایحه فعالیت اسنپ، تپسی، ماکسیم و 
دیگر فعالان این حوزه را با چالش مواجه می کند و حیات آنها را 
به خطر می اندازد. همچنین این لایحه ای که هدفش «سامان دهی 
خدمات حمل ونقل هوشمند» عنوان شده، بار سنگینی از پرداخت 
عوارض را نیز بر دوش فعالان این حوزه می گذارد. فعالان تاکسی 
اینترنتــی اعلام می کنند در صــورت تصویب این مصوبه علاوه بر 
ضرر به آنها، مسافران هم متحمل هزینه های سنگین خواهند شد. 
از سوی دیگر به باور فعالان اقتصاد دیجیتال تصویب این مصوبه 
بازگشت به امضاهای طلایی، موازی کاری و ضربه به نوآوری را به 

دنبال خواهد داشت.

تکرار مناقشات گذشته
تاکســی های اینترنتی از اوایل دهه ۹۰ که کار خود را شــروع 
کردند با مصائب و مشکلات فراوانی روبه رو بودند. از همان ابتدا 
به دلیل نوپابودن خدماتی که ارائه می دادند، نهادهای ســنتی و 
صنفی چالش های زیادی پیش روی این کســب وکارها گذاشتند. 
برای نمونه ســال ۱۳۹۵ رئیــس اتحادیه صنــف فناورانه رایانه 
تهران از اعلام موافقت این اتحادیه برای پلمب واحدهای اسنپ 
و تپســی به دلیل مغایرت فعالیت با جواز صنفی خبر داد. در آن 
سال ها بارها این شرکت های نوپا در سیستم حمل ونقل هوشمند 
یا پلمب یا تهدید به پلمب شدند. در نهایت بعد از سال ها مناقشه، 
در مهرماه سال ۱۳۹۸ دســتورالعمل جدید فعالیت  تاکسی های 
اینترنتی ابلاغ شد. طبق این دســتورالعمل، فعالیت شرکت های 
حمل ونقل مســافر مبتنی بر اینترنت و استقلال آنها به رسمیت 
شــناخته، در عین حال ضابطه های قانونــی این فعالیت و نحوه 
نظارت بر آنها هم مشــخص شــد. طبق این دســتورالعمل، این 
شرکت ها زیرمجموعه شهرداری و نهادهای دیگری نخواهد بود، 

اما وزارت کشور و شهرداری ها بر آنها نظارت خواهند کرد.
حالا بعد از گذشــت تقریبا شش ســال از این الزام، کمیسیون 
عمــران مجلــس بــا درنظرگرفتن لایحــه ای، دوباره بــه دنبال 
مســئول کردن شــهرداری در زمینه صدور مجوز برای این فعالان 

است.
طبق ماده الحاقی که در این لایحه پیشــنهادی در نظر گرفته 
شــده:  «وزارت کشــور موظف اســت بــا همــکاری وزارت راه و 
شهرســازی، وزارت صنعت، معدن و تجارت و معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری، آیین نامه نحوه صدور مجوز، فعالیت و 
سازوکار اخذ عوارض و نظارت بر شرکت های ارائه دهنده خدمات 
حمل ونقل هوشمند بار و مسافر را ظرف حداکثر شش ماه تدوین 
و به تصویب هیئت وزیران برســاند. شــهرداری ها مسئول صدور 

مجوز فعالیت این شرکت ها در محدوده شهرها می باشند».
در تبصــره یک ایــن ماده اعلام شــده:  «در راســتای کاهش 
خودرومحــوری و مدیریت مصرف ســوخت در حوزه جابه جایی 
مســافر، شــهرداری ها با رعایت ماده (۱) قانون درآمدهای پایدار 
و هزینــه شــهرداری ها و دهیاری ها مکلف بــه دریافت عوارض 
ازدحام ترافیک از شــرکت های یادشده براساس آیین نامه یادشده 
در صدر ماده به صورت پلکانی هستند؛ نرخ دریافت عوارض باید 
به گونه ای تنظیم شــود که خدمات حمل ونقل شــخصی (مانند 
تاکسی های دربستی) مشــمول عوارض کامل، خدمات  اشتراکی 
(شــامل جابه جایی های با حداقل دو مبدأ و دو مقصد) مشمول 
عــوارض کاهش یافتــه  و خدمــات حمل ونقل پــاک و عمومی 
(مانند دوچرخه و اســکوتر اشــتراکی، ون و مینی بوس عمومی) 
از عــوارض معاف بوده و مشــمول دریافت مشــوق های مالی و 
غیرمالی  شــوند». همچنین تأکید شده  شــهرداری ها موظف اند 
عوارض دریافتی یادشده را صرفا برای نوسازی ناوگان حمل ونقل 
عمومی غیرریلی استفاده کرده و گزارش عملکرد آن را به صورت 
ســالانه از طریق سازمان شــهرداری ها و دهیاری ها به کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اســلامی گزارش دهنــد. در نظر گرفتن 
این تبصره هم در حالی اتفاق می افتد که براســاس دستورالعمل 
ابلاغ شــده به تاکســی های اینترنتی در ســال ۱۳۹۸، به موضوع 

بحث برانگیز پرداخت عوارض اشــاره و آن را حل کرده بود. طبق 
آن دســتورالعمل، «شرکت ها متعهد می شــدند که دو درصد از 
کرایه دریافتی هر سفر را بابت بهای خدمات استفاده از زیرساخت 
شهری به شهرداری به صورت ماهانه پرداخت کنند. البته این در 
شرایطی بود که مالیات بر ارزش افزوده این شرکت ها حذف شود، 
در غیر این صورت، با توجه به عدم توانایی شرکت ها در پرداخت 
هم زمان بهای خدمات اســتفاده از زیرساخت شهری و مالیات بر 
ارزش افزوده، این مبلغ به یک و نیم درصد کاهش خواهد یافت».
یکی دیگر از پیشــنهادات تکــراری لایحه جدید مجلس برای 
مدیریت تاکســی های اینترنتی به تبصره دوم ماده یک این لایحه 
بازمی گردد. طبق تبصره دوم این ماده پیشــنهادی هم به  منظور 
اجرای صحیح تبصــره ۱ این ماده و امکان مدیریت و برنامه ریزی 
بهینه حمل ونقل شــهرها توســط شــهرداری ها، وزارت کشــور 
مکلف اســت ظرف مدت شــش ماه از ابلاغ این قانون نسبت به 
راه اندازی ســامانه یکپارچه اطلاعات سفر و ایجاد دسترسی لازم 
برای شــهرداری ها و پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا اقدام کند. 
همه اطلاعات ســفر نظیر زمان آغاز و پایان سفر، میزان پیمایش، 
مشــخصات وســیله نقلیه و کرایه ســفر در ســامانه یادشده به 
صورت برخط بارگذاری خواهد شــد. این در حالی اســت که در 
دستورالعمل ابلاغ شده به تاکسی های اینترنتی در سال ۱۳۹۸ هم 
اعلام شده بود: «وزارت کشــور موظف است حداکثر ظرف مدت 
شش ماه سامانه ای را به نام «سماس» برای ثبت برخط اطلاعات 
ارائه دهندگان خدمات هوشمند مســافر، وسائل نقلیه، رانندگان 
و داده های ســفر راه اندازی کند و دسترسی های لازم را در اختیار 
مراجــع و ذی نفعان قانونی قرار دهد. همچنین پس از راه اندازی 
این ســامانه، ارائه دهندگان خدمات هوشــمند مسافر موظف اند 
ظرف مدت یک ماه از زمان راه اندازی «سماس» اطلاعات وسائل 
نقلیه و رانندگان تحت پوشــش خود را در این سامانه وارد کنند. 
همچنین شرکت های تاکسی اینترنتی موظف اند داده های سفر را 
به صورت روزانه و هفتگی در ســماس ثبت کنند». در نهایت هم 

مشخص نشد اجرای این بند از دستورالعمل به کجا رسید.

بازگشت به دوران امضای طلایی؟
مطرح شــدن دوباره تغییر نهاد مجوزدهنده به تاکســی های 
اینترنتی از روز گذشته (۲۸ اردیبهشت)  انتقاد های زیادی از سوی 
فعالان اقتصاد دیجیتال به دنبال داشته است. نیما قاضی، رئیس 
انجمن تجارت الکترونیک تهران، در شــبکه ایکس  این تصمیم را 
مخالف با شعار امسال یعنی ســرمایه گذاری برای تولید معرفی 
کرده اســت. او نوشته: «کمیســیون عمران مجلس داره روی یه 
لایحــه ای کار می کنه که تاکســی های اینترنتی توی هر شــهر از 
شــهرداری همونجا مجوز بگیرن! دوستان کمیسیون عمران این 
مســائل قبلا با کلی مصیبت و مشــکل تو کشــور حل شده و به 
یه تعادلی رســیده. چرا دوباره هم می زنیدش؟ مجوزگرفتن این 
شــرکت ها توی هر شــهر جدا جدا محل فساد گسترده ای هست 
که یا به کمدی ختم میشــه یا تراژدی!». شایان شلیله، از فعالان 
قدیمی اکوسیســتم استارتاپی، هم این تصمیم را یک منبع درآمد 
جدید برای شــهرداری عنوان کرده است. رضا الفت نسب، رئیس 
اتحادیه کسب وکارها مجازی، هم نسبت به این لایحه  پیشنهادی 
کمیســیون عمران مجلس واکنش نشــان داده و از آن به عنوان 
رانت مجوز یاد کرده است. او در این زمینه در شبکه ایکس نوشته 
است: «همین چند سال پیش با کلی جنگ و دعوا تونستیم مجوز 
حمل ونقــل آنلاین رو متمرکز کنیم و از دســت امضاهای طلایی 
دربیاریم. حالا دوباره با یه لایحه می خوان همه چی رو بدن دست 
شهرداری هر شهر! نتیجه؟ هر شهر یک قانونِ سلیقه ای. بازگشتِ 
«امضاهای طلایی» و رانت مجوز. مجلس دغدغه ها را بشــنود». 
یکی دیگر از کسانی که در همان ابتدا نسبت به لایحه پیشنهادی 

مجلس ابراز نگرانی کرد، محمد خلج، مدیرعامل اسنپ بود.
او در گفت وگو با «شرق» اعلام کرد  حتی آنها به عنوان فعالان 
این بخش نمی دانند چه موضوع یا دغدغه ای باعث شده مجلس 
به فکــر انتقال دریافت مجوز تاکســی  های اینترنتــی از اتحادیه 

کسب وکارهای مجازی به شهرداری باشد.
او در ایــن زمینــه به «شــرق» می گوید: «این فراینــد که ما از 
رقیب خود یعنی شــهرداری مجوز بگیریــم یک بار مطرح و بعد 
از جلســات مختلف با اشــاره به خطرات آن نتیجه گرفته شد از 
اتحادیه کســب وکارهای مجازی مجور بگیریــم. گرفتن مجوز از 
شــهرداری یعنی ما که در ۴۰۰ شهر فعالیم باید از ۴۰۰ شهرداری 
در شــهرهای مختلف مجوز جداگانه بگیریم، آن هم در شرایطی 
که هر شــهرداری با یــک مدیریت و یک روش متفــاوت با دیگر 

شهرداری های کشور کار می کند».
به گفته او، در ســال ۱۳۹۸ با مذاکرات پیوســته و طولانی که 
تاکســی های اینترنتی با وزارت صمت، کشــور، معاونت علمی و 
حقوقی ریاســت جمهوری، شــهرداری و... داشتند مشخص شد 
اتحادیه کســب وکارهای مجازی با هماهنگی اتاق اصناف مجوز 
فعالیت تاکســی های اینترنتی را بدهد. خلج تأکید می کند اینکه 
آنها بخواهند از رقیب خود یعنی شــهرداری مجوز بگیرند علاوه 
بر اینکه بار مالی زیادی را تحمیل آنها می کند، باعث می شود آنها 
در هر شهر به شهرداری هایی درخواست مجوز بدهند که هرکدام 
با مدیریــت و روش های خاص کار می کنند. بــه اعتقاد او در این 
شرایط آنها با اعمال سلیقه های مختلفی روبه رو خواهند بود که 
بازگشــت به امضای طلایی است. او ادامه می دهد: «در شرایطی 
که دولت بحث تجمیع مجوز ها را از طریق درگاه ملی مجوز پیش 
می برد و در تلاش برای ســهولت ارائه مجوز است، طبیعتا ما به  
عنوان یک کســب وکار سراســری با دریافت یک مجوز از اتحادیه 
کسب وکارهای مجازی می توانیم به راحتی فعالیتمان را در کشور 
توسعه بدهیم. در این شرایط تصمیم جدید مجلس اگر اجرا شود، 

توسعه کسب وکارهای این بخش متوقف خواهد شد».

تحمیل هزینه های چندبرابری به تاکسی های اینترنتی و مسافران
عــلاوه بر اینکه در لایحه پیشــنهادی مجلــس،  صدور مجوز 
فعالیت پلتفرم های حمل ونقل هوشــمند به شهرداری های هر 
شهر واگذار می شود، شهرداری ها هم مکلف به دریافت عوارض 
پلکانی براســاس نوع خدمت از این فعالان هســتند. طبق مواد 
الحاقــی در نظر گرفته شــده در این لایحــه، خدمات حمل ونقل 
شــخصی (مانند تاکسی های دربستی) مشــمول عوارض کامل، 
خدمات  اشتراکی (شــامل جابه جایی های با حداقل دو مبدأ و دو 
مقصد) مشمول عوارض کاهش یافته  و خدمات حمل ونقل پاک 
و عمومی (مانند دوچرخه و اســکوتر اشتراکی، ون و مینی بوس 
عمومی) از عوارض معاف بوده و مشــمول دریافت مشوق های 

مالی و غیرمالی  می شوند.
محمــد خلج اعلام می کند در حالی که آنها در حال پرداخت 
مالیات بر ارزش افزوده هستند، دریافت عوارض از آنها به معنی 
پرداخت هزینه مضاعف از آنهاســت که در نهایت علاوه بر ضرر 

به این کسب وکارها، اجحاف در حق مصرف کنندگان هم هست.
خلج دراین باره توضیح می دهد: «طبق آیین نامه پیشین که در 
نهایت باعث می شــد ما از اتحادیه کسب وکارهای مجازی مجوز 
فعالیت بگیریم، مقرر شــده بود تاکســی های اینترنتی برای یک 
خدمت، مالیات بر ارزش افزوده نیز پرداخت کنند. حالا در لایحه 
پیشنهادی مجلس اعلام شــده که علاوه بر مالیات ارزش افزوده 
که متعلق به شهرداری است، باید یک پرداخت مضاعف هم در 
زمینه عوارض به شــهرداری ها بدهیم. این تصمیم اگر اجرا شود 
لطمات جبران ناپذیری به فعالیت تاکســی های اینترنتی می شود 
و در نهایت هم باعث می شــود مصرف کننــده متحمل پرداخت 
هزینه بیشــتر شــود». خلج تأکید می کند در کنار اینکه پرداخت 
هزینه عوارض به معنی تحمیل هزینه اضافی به کسب وکارهای 
حمل ونقــل هوشــمند و احتمــالا کســب درآمد بیشــتر برای 
شهرداری اســت، این موضوع مورد سؤال است که چرا فعالیت 
تاکسی های اینترنتی باید از سمت شهرداری به عنوان رقیب آنها، 
مقررات گذاری شــود. آن طور که مدیرعامل اسنپ می گوید، آنها 
می کوشــند با پیگیری از معاونت علمی، اتحادیه کسب وکارهای 
مجــازی و... جلوی تصویب این لایحــه را بگیرند و امیدوارند این 
لایحه تصویب نشود؛ چراکه اجرای آن آسیب جدی به اکوسیستم 
فناوری و نوآوری وارد خواهد کرد و ســنگ بنای تصمیمات غلط 

در آینده خواهد شد.

مجلس به دنبال انتقال دریافت مجوز  تاکسی های اینترنتی به شهرداری است

بازگشت به عقب برای اسنپ، تپسی 
ماکسیم و حمل و نقل هوشمند

فعالان صنفی پیشنهاد مجلس را یک تراژدی جدید برای کسب و کارهای آنلاین و احجاف در حق مصرف کننده می دانند
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